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ACTA DE LA REUNIÓ EXTRAORDINÀRIA DE LA JUNTA DE FACULTAT (OBERTA) 

FACULTAT DE BIOLOGIA 

Núm. de la sessió: 2/22 

Data: 10 de maig de 2022 

Hora: de 12h05 a 12h30 

Lloc: Aula Magna Ramón Parés 

 

Assistents 

Rosina Gironès (com a degana)     

Francesc Cebrià (com a vicedegà de Qualitat, Innovació i Professionalització)     

Albert Martínez (com a vicedegà Acadèmic)      

Isabel Muñoz (com a vicedegana de Recerca) 

Marta Camps (com a vicedegana de Mobilitat i Relacions Internacionals) 

Neus Carbó (com a secretària Acadèmica, Doctorat i Igualtat) 

 

J. J. Alfonso  E. Marrón 

R. Araújo N. Masip           

S. Bofill F. Oliva  

J. Casado     C. Palacín 

A. Escribano (alumne)     E. Pardina 

J. Fort      M. Pastor  

M. Giralt     S. Sabaté 

M. Grifoll     T. Sauras 

J. Gutiérrez     F. Villarroya  

A. Lleixà (alumne)    G. Viscor   

D. López       

         

Hi assisteixen com a convidats: M. Blas, E. Esteban, J.C. Ferrer, M. Font, X. Remesar  

Han excusat la seva absència: ----    

 
Ordre del dia (punt únic) 

1. La Facultat de Biologia honora a Mercè Durfort. Proposta de designació de l’edifici aulari 

com a Edifici Durfort. 

  

Desenvolupament de la sessió 

 

La degana es dirigeix a tota la facultat amb les següents paraules: 

Benvingudes i benvinguts a aquesta Junta de Facultat Extraordinària oberta a tots els col·lectius de la Facultat.  

Hem convocat aquesta junta oberta a tots, per reunir-nos, compartir el sentiment de pèrdua que tenim tots els membres 

de la Facultat que coneixíem a Mercè Durfort i per agrair i honorar-la per tot el que ha fet per la Facultat.  Per tot això 

estem aquí, i per honorar-la volem proposar anomenar Edifici Durfort al tercer edifici de la Facultat, l’aulari.  
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Tenim previst fer més endavant un homenatge de la Facultat conjuntament amb l’ IEC i la Real Acadèmia de 

Ciències i Arts de Barcelona, tres institucions a les que ella havia dedicat tants temps de la seva vida. 

La Facultat de Biologia, com sabem molt bé,  ha sigut també una casa per la Mercè Durfort, i segons les seves 

pròpies paraules la seva segona família; com hem dit ara ens sentim d'alguna manera orfes de saber-nos sense la Mercè, 

una persona estimada que ens feia la vida més culta i més bonica a tots.  

Per la gent jove que no coneix gaire qui ha estat la Mercè Durfort deixeu-me que parli un moment d’ella: 

La Dra. Mercè Durfort està i estarà present a la Facultat de Biologia, on ha estat una magnífica docent, quan 

es va jubilar la Dra. Durfort va calcular que 12000 estudiants havien passat per les seves aules i de fet com hem vist 

aquests dies moltíssims d'ells encara la recorden. Ha ensenyat estructura i composició de cèl·lules i teixits, però sobretot 

ha ensenyat l'amor per la ciència, i amor per les coses ben fetes, i la importància de preservar la cultura i el coneixement. 

La Dra. Mercè Durfort va començar la seva dedicació a la recerca i la docència a la universitat en una època en què era 

molt més difícil que ara, per una dona, fer una carrera científica i ho va aconseguir, va viure la seva vocació intensament 

i va ser una de les primeres catedràtiques d'universitat de la Facultat, al departament de Morfologia Microscòpica el 

1986, la primera dona membre numerari de la Reial Acadèmia de Ciències i Arts de Barcelona (1993), ha rebut la Medalla 

Narcís Monturiol al mèrit científic i tècnic (2001) i la Creu de Sant Jordi de la Generalitat de Catalunya (2004), Sòcia 

d'Honor de la Societat Catalana de Biologia (2014) i membre de l'Institut d'Estudis Catalans (l998). Sens dubte, la Dra. 

Mercè Durfort ha tingut una gran carrera professional. 

A la Facultat a més de recordar-la cada dia per moltes coses, també al veure la Col·lecció d'Instruments Científics 

que ella va anar creant i en molts altres detalls, li volem agrair tota la seva dedicació i afecte i la volem honorar amb la 

proposta que portem avui aquí de posar el seu nom a un dels tres edificis de la Facultat. Aquesta proposta es va fer fa 

anys quan el Gustavo era degà penso, ella no en va voler sentir parlar en aquell moment, i ha estat repetida per molts 

de vosaltres després de la seva mort, aquestes setmanes.   

Abans de passar a aprovar el punt de l’ordre del dia, volem donar la paraula a Joaquim Gutiérrez Director del 

Departament de Biologia Cel·lular, Fisiologia i Immunologia al que pertanyia, i també fem la invitació extensiva a tots 

per si algú de vosaltres vol compartir  unes paraules  de record.  

 

El Dr. Gutiérrez fa una glossa de la Mercè Durfort amb les següents paraules: 

Benvolguda degana, benvolgudes i benvolguts membres de l’equip deganal i companyes/s de la Junta de 

Facultat, 

En nom del Departament de BCFI permeteu-me unes breus paraules. 

Primer agrair la gestió ràpida en convocar aquesta Junta extraordinària amb motiu tan especial i tan 

entranyable, com el de donar el nom d’un edifici a una professora nostra. Moltes gràcies! 

Segon, dir que el Departament se sent molt honorat i agraït per aquesta proposta. La tristor del sobtat traspàs 

de la Mercè queda una mica compensada per aquesta proposta. No podríem estar més d’acord. 

Finalment dir que junt als edificis Ramon Margalef i Antoni Prevosti, primers catedràtics de l’estat en Ecologia 

i Genètica respectivament, poder tenir l’edifici Mercè Durfort, que fou la primera dona catedràtica del Departament i la 
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primera directora de Departament de la facultat, completarà d’una manera magnifica la nominació dels edificis del 

nostre centre. Però a més, coincideix amb una professora que va fer de la docència i la dedicació als alumnes, una 

component fonamental de la seva trajectòria acadèmica. Fou pionera en molts mètodes docents, innovadors a la seva 

època, però a més la seva atenció a alumnes, ex alumnes o persones que necessitessin del seu ajut, fou sempre molt 

superior a la normal. 

La seva dedicació a la Facultat ha estat extraordinària i a més de la dilatada trajectòria en docència, recerca i 

gestió, les seves iniciatives, han estat moltes, per exemple amb el CRAI de la Facultat, recollint material docent i de 

recerca dels professors que han volgut fer donació de les seves col·leccions; o la de fer les biografies dels professors i 

investigadors, perquè la seva trajectòria no caigui en l’oblit; o les vitrines per recollir el material que mereixia estar 

exposat i amb la qual va impulsar una iniciativa  que altres han anat seguint i que avui podem gaudir a molts espais de 

la Facultat. 

Però a més, la Mercè feia moltes petites coses a iniciativa pròpia, com les felicitacions Nadalenques que enviava  

cada any als departaments, o les flors que encarregava per decorar les sales on es feia un acte i que apareixien sense 

saber d’on, però tothom sabíem qui havia estat; igual que els bombons i caramels que mai faltaven en reunions o 

celebracions d’esdeveniments de la Facultat. Ens feia sentir que érem part d’un mateix grup de companys de la Facultat 

de Biologia. 

I aquesta activitat la va acompanyar durant mes de cinquanta anys i fins els darrers temps. Per exemple, fou 

sempre membre d’aquesta Junta de la facultat i al final ja ni es presentava a les eleccions i deia “per no ocupar la plaça 

d’un company”. Però era sempre persona convidada a la Junta, on contribuïa amb aportacions valuoses. 

Per tot això i molt més, pensem que donar-li el nom de l’aulari a la Mercè Durfort és una excel·lent opció!  

Pels que la vàrem conèixer i pels que vindran també, veure la placa a l’entrada de l’aulari d’una dona que ha 

fet tant per la Facultat, suposarà un bell record d’una magnífica professora i una persona extraordinària. 

Moltes gràcies. 

 

Tot seguit, la periodista Karma Peiró, que va entrevistar el novembre de 2021 a la Mercè dintre d’una 

col·lecció d’entrevistes de les dones membres de la RACAB, publicades en la revista digital La Mira, es dirigeix 

als assistents i posa alguns fragments de l’entrevista, destacant la intensa personalitat i la passió per la ciència 

de la Mercè. Podeu trobar-l’entrevista completa en aquest enllaç: 

https://www.lamira.cat/persones/1699/la-vida-es-complexa-hi-ha-una-diversitat-extraordinaria-de-formes-

senzilles-pero-a-la-vega 

 

En acabar les intervencions, La degana proposa que es designi com a Edifici Durfort el tercer edifici de la 

Facultat (aulari), la qual cosa s’aprova per assentiment i per unanimitat. 

 

https://www.lamira.cat/persones/1699/la-vida-es-complexa-hi-ha-una-diversitat-extraordinaria-de-formes-senzilles-pero-a-la-vega
https://www.lamira.cat/persones/1699/la-vida-es-complexa-hi-ha-una-diversitat-extraordinaria-de-formes-senzilles-pero-a-la-vega
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Finalment, la degana convida a la Núria Parés, filla del Ramon Parés i ex-alumna de la Mercè, a tocar un parell 

de peces de piano en el seu honor. La Núria agraeix poder contribuir a aquest homenatge i explica que ha 

triat dos Preludis de Chopin, que ja es van tocar en el seu funeral, i perquè la Mercè tenia orígens francesos 

i li agradava passar temporades a França. Mentre sonen les notes de Chopin, i com a cloenda d’aquesta junta 

de Facultat extraordinària oberta, es projecten imatges i records de l’estimada Mercè Durfort. 

 

 

Acords 

1. S’aprova per unanimitat dels assistents designar l’edifici aulari coma  Edifici Durfort. 

 

I sense més temes a tractar, la degana aixeca la sessió a les 12:30, de la qual, com a secretària, estenc aquesta 

acta. 

 

La Secretària de la Facultat      Vist i plau 

La Degana 

 

 

 

 

 

 

Mª Neus Carbó Carbó       Rosina Gironés Llop 
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